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شرق:  پس از تأخیر چندماهه روز گذشته سرانجام گزارش درآمد و هزینه های اسفندماه و 
۱۲ ماهه سال ۱۴۰۱ شهرداری تهران در صحن شورای شهر بررسی شد. در جریان بررسی 
این گزارش اکثریت اعضای شــورا بر تأثیر تخفیف تا ۴۰ درصد به پرداخت های نقدی در 
تحقق منابع بودجه و مازاد درآمد اتفاق نظر داشتند، اما روایت های اعضا از میزان و رقم 

تخفیف اعطاشده از سوی شهرداری برای تحصیل این درآمد متفاوت بود.
حبیب کاشانی، خزانه دار  شــورای ششم، هنگام قرائت گزارش درآمد و هزینه درباره 
رقم ایــن تخفیف ها گفت: مبلغ تخفیف عوارض پنج هزار و ۸۰۰ میلیارد تومان اســت، 
نزدیک به چهار هزار میلیارد تومان از این تخفیف ها به ســازندگان اختصاص دارد که از 

این فرصت استفاده کردند.
ناصــر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه هم در واکنــش به این گزارش گفت: 
در اســفندماه گفته شد شــهرداری تهران ۳۰ هزار میلیارد تومان درآمد داشته و با توجه 
به تخفیف عوارض شهرســازی، این موضوع عامل اصلی افزایش درآمد شهرداری بود. 
ما شــهرداری را موظف کرده بودیم که ماهانه گزارش اســتفاده از این تخفیفات را ارائه 
دهد اما گزارشــی ارائه نشــده اســت. از آذر تا دی ماه دو هزار و ۷۰۰ میلیارد تومان به 
ساخت وساز در شمال شهر تخفیف داده ایم و اگر دیگر ماه ها را نیز در نظر بگیریم هشت 
هــزار و ۷۵۰ میلیارد تومان یارانه به ســازندگان عمده دادیم تــا ۳۰ هزار میلیارد تومان 
درآمد کسب کنیم. یعنی یک سوم از دارایی ها را داده ایم تا دوسوم دارایی را کسب کنیم.
 در جلســه روز گذشــته شــورا کاشــانی رقم تخفیف ارائه شــده را پنج هزار و ۸۰۰ 
میلیــارد تومان و امانی این رقم را هشــت هزار و ۷۵۰ میلیارد تومان دانســتند، ارقامی 
که نشــان دهنده نامشخص و غیرشفاف بودن میزان تخفیف اعطاشده از سوی شهرداری 
تهران به پرداخت کنندگان نقدی عوارض شهرسازی است، تخفیفی که بر اساس مصوبه 
شورا شهرداری مکلف شده بود گزارش عملکرد آن را ماهانه به شورا ارائه کند، اما حالا 
با پایان سال مالی ۱۴۰۱ و اتمام دوره اعمال تخفیف ها نه تنها گزارشی به شورا ارائه نشده 

بلکه رقم دقیق تخفیف ها و استفاده کنندگان از آن مشخص نیست.
خردادماه امســال پژوهشــگران مرکــز پژوهش های مجلس شــورای اســلامی در 
گزارش چالش های سیاســت گذاری مســکن شــهری در ایران رقم تخفیف اعطاشده از 
ســوی شــهرداری در ماه نخســت اعمال تخفیف تا ۴۰ درصد را دو هزار و ۷۲۵ میلیارد 
تومان دانســته بودنــد و از این تخفیف به عنوان یارانه بی هدف شــهرداری به مالکان و 
ساخت وسازگران نام برده بودند، تخفیفی که طی پنج ماه ارائه رقم آن را برخی اعضای 

شورای شهر بالغ بر هشت هزار میلیارد تومان ارزیابی کردند.
بهروز شیخ رودی، معاون محاســبات و پایش عملکرد شورای پنجم، در گفت وگو 
با «شــرق» ضمن بیشتردانســتن رقم واقعی تخفیف اعطاشــده از ســوی شهرداری 
به ســازندگان و بســازبفروش ها گفــت: محاســبات مرکز پژوهش هــای مجلس و 
گمانه زنی های اعضای شــورای ششــم درباره رقم تخفیف ها محتاطانه است، زیرا در 
خلال مدت اعمــال تخفیف ها شــهرداری تهران از محل کد های درآمدی مشــمول 
تخفیــف در پرداخت یعنــی آیتم های درآمدی کــه در زمره عوارض صــدور پروانه 
ساختمانی و نظارت فنی هستند، توانسته است منابعی بالغ بر ۳۰ هزار میلیارد تومان 
را با اعمال تخفیف تا ۴۰ درصد کســب کند، محاسبات نشــان می دهد که شهرداری 
تهــران رقمی بالغ بر ۱۲ هــزار و ۷۵۴ میلیارد تومان تخفیف داده تــا بتواند ۳۰ هزار 
میلیارد تومان درآمد کســب کند. البته جزئیات این تخفیف زمانی روشــن می شود که 
شهرداری گزارش ماهانه ای را که باید به شورا ارائه می کرد، به شورا بدهد و شورا آن 

را برای اطلاع شهروندان منتشر کند.
این کارشــناس مالیه و اقتصاد شــهری البته محاســبه عدم النفع این تخفیف را هم 
ضروری و لازم می داند، شــیخ رودی در این رابطه به «شــرق» گفت: با روشن شدن رقم 
تخفیف مشــخص می شــود با سیاست گذاری شــورای ششــم چه میزان یارانه و جایزه 
خوش حســابی از خزانه شهرداری به سازندگان و بسازبفروش ها داده شده است، اما در 
کنار این نفع شهرداری در پرشدن خزانه و بسازوبفروش ها در گرفتن یارانه و تخفیف باید 

عدم النفع شــهر و شهروندان فرودست و محروم نیز محاسبه و سنجیده شود. نمی شود 
آقایان در مدیریت شــهری دوره ششــم به بهانه رونق ساخت وســاز به بسازبفروش ها 
تخفیــف و یارانــه بدهند و خزانه شــهرداری را پر کنند و نتیجه این سیاســت گذاری در 
عدم النفع خانواده های مســتضعف و محروم ســاکن تهران ســنجیده نشــود، بالاخره 
ما بازای آن تخفیف که خزانه شــهرداری را پر کرده، سازندگان و بسازبفروش ها از جیب 
مــردم تهران یارانه دریافت کرده اند و عوارض ســاختمانی کمتــری پرداخت کرده اند و 
حاشــیه سودشــان افزایش پیدا کرده و در طرف دیگر به خانواده هــای محرومی مانند 
خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد، دست فروشان، کارگران و... به علت عدم توانایی 
مالی اســتفاده از این تخفیف و یارانه بی سابقه عدم النفع تحمیل شده که لازم است این 
عدم النفع نیز به عنوان یکی از نتایج سیاســت گذاری شورا به ریاست چمران و اجرای با 
راهبری زاکانی در شهرداری ســنجیده و اعلام شود تا نفع سازندگان و بسازبفروش ها و 
عدم النفع شهروندان محروم ساکن تهران از این تخفیف ها روشن و مشخص شود وضع 

این تخفیف ها در مسیر ارزان ترکردن تهران بوده است یا خیر؟
 شورا علیه بساط گستری

در جلســه روز گذشــته در صحــن شــورای شــهر تهران بــه موضوع ســاماندهی 
دست فروشــان هم پرداخته شد. تذکردهندگان درباره جمع آوری دست فروشان از معابر 
هم نظر بودند. مهدی چمران معتقد بود هرچقدر زمین برای ســاماندهی دست فروشان 
در تهران اختصاص داده شود باز هم کم است زیرا مجوز دست فروشی که صادر شود از 

کشورهای همسایه هم به تهران می آیند. او راهکار را ایجاد شغل می داند.
مهدی اقراریان قبل از بیان تذکرش تصاویر دوربین مخفی تلویزیون را که به موضوع 
سردســته های دست فروشان و دریافت پول از سوی برخی از مأموران ساماندهی مربوط 

بود، پخش کرد.
رئیس کمیته نظارت شــورا در ادامه گفت:  مشــخص و بدیهی است که با همکاری 
عواملی در شــهرداری تهران و با دریافت وجه توسط آنان شاهد گسترش بساط گستری 
در تهــران هســتیم و متأســفانه عزم جدی در برخورد با بساط گســتری وجــود ندارد و 
وضعیت شــهر را به وضعیت ناهنجاری تبدیل کرده است. پیش از این چندین بار نسبت 
به بساط گســتری در تهران به ویژه در چهارراه ولیعصــر و نزدیکی مترو تذکر داده ایم، ما 
قبــلا توصیه کردیم که مســئولان مربوطه خود به محل رجوع کــرده و این صحنه را از 
نزدیک مشــاهده کنند، انتقادهای جدی به وضعیت اســفناک مترو در این زمینه مطرح 
شــده که همواره موجب نارضایتی شهروندان و مســافران بوده و ما را با چالش بزرگی 

مواجه کرده است.
این گزارش صداوســیما نشان داد که عوامل رده پایینی در مجموعه شهرداری تهران 
با اینها همدســت هستند و کمک می کنند در اصل این بساط گستری اتفاق بیفتد، توصیه 
می کنیــم شــهرداری تهران از اعتبار و آبروی ده ها هزار پرســنل خــدوم و زحمتکش و 
حلال خور خود صیانت کند؛ چند عامل خرد و جزء در مجموعه، مبارزه و مقابله با ســد 
معبر شــهرداری تهران را زیر سؤال برده است که امیدواریم تدبیری برای مسئله صورت 
بگیرد. مهدی چمران، رئیس شــورای شــهر، هم در ادامه تذکر اقراریان بساط گســتری 
را یکی از مســائل و نابسامانی های شهر تهران دانســت و گفت:  با وجود تمام تذکراتی 
که در این زمینه داده شــد، این موضوع محلی برای کســب درآمد عده ای شــده است. 
دست فروشان هم به دلیل پرداخت پول، حق خود می دانند که در آنجا سد معبر کرده و 

مسیر را مسدود و خلاف مقررات رفتار کنند.
او در ادامه با انتقاد از عملکرد بخش ساماندهی شهرداری گفت: بخش ساماندهی 
که باید دراین باره پاسخ گو باشد، خود بیش از همه نیازمند ساماندهی است؛ بارها تذکراتی 
دراین باره از ســوی افراد مختلف در صحن شورا مطرح شده است؛ اما گویا ترتیب اثری 
نداشته است؛ بنابراین درخواست ما این است که برای این مسئله تدبیری اندیشیده شود. 
ریاســت شــورا با بیان اینکه این شــرایط و وضعیت چهارراه ها با حضور دست فروشان، 
چهره تهران را واقعا مخدوش می کند، گفت: هرگاه که قرار اســت زشــتی های تهران را 

نشــان دهند، از این صحنه ها استفاده می کنند. هم شــورا و هم شهرداری باید روی این 
موضوع تمرکز کنند. باید کســب وکاری که خلاف نباشــد برای مــردم یافت، این وظیفه 
دولت و همه کســانی است که دلسوز اجتماع هستند؛ اینها مشاغل کاذب است که باید 

درباره آن چاره ای اندیشید.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون معماری و شهرسازی شورا، هم به حضور کودکان 
کار اشــاره کرد و گفت:  حضور این کودکان در ســاعات اولیه روز نه تنها چهره شــهر را 
مخدوش می کند؛ بلکه به لحاظ انســانی نیز تحمل کردنی نیســت. این موضوع نیاز به 
بررسی دارد و علاوه بر مسائلی که در شهر ایجاد می کند، از نظر انسانی نیز دردآور است 
که عده ای سوداگر و سودجو بخواهند از کودکی که هیچ اختیاری از خود نداشته و فاقد 

قدرت تصمیم گیری است، سوءاستفاده کنند.
عباسی ادامه داد: شــهرداری تهران با دستگاه های ذی ربط یک بار برای همیشه این 
موضوع را حل وفصل کند و با زنجیره افراد ســوداگر که منشأ و ریشه اصلی این معضل 
هســتند، برخورد قاطع کنند؛ موضــوع فراوانی اتباع در چهارراه ها بیشــترین حجم این 
مســئله را به خود اختصاص داده اســت؛ بنابراین از همه افراد از جمله اصحاب رسانه، 
نهادهای انتظامی و قضائی، شــهرداری و حتی شــهروندان درخواســت می شود که در 
پیگیری و حل این معضل تلاش خود را داشــته باشند، بخشــی از این معضل به خاطر 
اقتصاد آن اســت. مهدی چمران، ریاست شورا، در پاسخ به تذکر عباسی گفت: پیشنهاد 
من این اســت که شهرداری تهران را در این موضوع تنها نگذاریم. از معاونت اجتماعی 
شــهرداری می خواهیم که در این زمینه یک برنامه ریزی درســت انجام دهد و یک اقدام 
اطلاعاتی نیز صورت بگیرد تا سرمنشــأها و مافیای آنها شناســایی و برچیده شــود. این 

موضوع نیاز به ساماندهی واقعی دارد.
علیرضا نادعلی، ســخنگوی شورای شهر تهران، هم در ادامه تذکر ها گفت:  سال های 
ســال این مشــکل در محوطه تئاتر شــهر وجود دارد و آســیب های اجتماعی زیادی در 
این فضا دیده شــده و شهرداری منطقه ۱۱ و سازمان زیباســازی پس از مدت ها طرحی 
خوب را ارائه داده اســت. او با بیان اینکه پس از جلســه ای که با مناطق ۱۱، ۶، شــرکت 
ساماندهی مشــاغل و شرکت شهربان و حریم بان داشتیم، برخی دوستان فکر می کردند 
ایجاد ســازه های موقت برای بساط گستران قابل گذشــت است، یادآور شد: ما وضعیتی 
ایجاد کرده ایم که حالا شــهردار منطقه ۱۱ در صحنه حضور پیدا می کند و دادســتانی و 

پلیس نیز وارد عمل شده و به کمک مدیریت شهری آمده است.
نادعلی تأکید کرد: این حرف که مســئولان شــهرداری می گوینــد ما موظف به ایجاد 
فضای جایگزین برای دست فروشــان هســتیم، اشتباه اســت. در منطقه ۱ و ۱۹ دوستان 
این امتحان را انجام دادند و فضایی برای ســاماندهی در نظر گرفتند؛ اما دست فروشــان 
نیامدند و اگر چنین فکر کنیم، طبعا ترجیح می دهند بدون مالیات بیایند و بســاط کنند و 
ســود خود را ببرند. ما باید اقدام قاطعانه ای برای دست فروشــی و سد معبر در مناطق 

شهر انجام دهیم.
سخنگوی شورای شهر تهران خاطرنشان کرد: در فضاهایی که در طول زمان طولانی 
شاهد دست فروشی رهاشــده بوده ایم، نمی توانیم بدون طراحی و اقدام قاطعانه کاری 

برای آن انجام دهیم.
 تخلیه خانه سازمانی کارمند شهرداری با خاور حمل زباله

در جلســه روز گذشــته یک فوریت دســتورالعمل موضوع ماده ۱۱ مصوبه تعیین 
تکلیف املاک واگذارشده شــهرداری تهران به اشخاص حقیقی و حقوقی هم بررسی 
شد. محمدامین توکلی زاده، معاون فرهنگی و اجتماعی شهرداری تهران، با بیان اینکه 
تعییــن تکلیف املاک در حــوزه فرهنگی و اجتماعی همواره مورد توجه قرار داشــته 
اســت و براساس مصوبه شــورای شــهر باید درباره تک  تک آنها تصمیم گیری می شد، 
گفــت: اما نحوه بهره بــرداری از این اماکن فرهنگی، اجتماعی، ورزشــی و... تابع هیچ 
دســتورالعملی نبود که ما برای تک تک آنها دســتورالعمل نوشــتیم تا تقدیم شورای 

شهر شود.
او با بیان اینکه اهدای املاک باید اتفاق می افتاد، ادامه داد: کارشناسان ما برای بیش 
از ۲۰۰ ملــک بازدید میدانــی انجام دادند تا بتوانیم لایحــه ای را برای واگذاری املاک و 
اشخاص حقیقی و حقوقی ارائه دهیم. او با بیان اینکه طبق مصوبه شورای شهر پیشین 
ما ملزم شــدیم که لایحه ای را به شورای شــهر بیاوریم تا بر اساس آن واگذاری املاک به 
اشخاص حقیقی و حقوقی مشخص شود، گفت: بر اساس مصوبه تا زمانی که لایحه در 
شــورای شهر بررسی و تصویب نشــده بود، ما از واگذاری املاک منع شده بودیم؛ اما در 
موارد اضطراری مانند بیمارســتان ها و درمانگاه ها کار را قفل نکردیم تا با مشکل مواجه 
نشــوند؛ البته هیچ ملکی را در این مدت واگذار نکردیم تا دســتورالعمل هایش در شورا 
مصوب شــود. هرچند که تاکنون ۲۳۰ درخواســت در این حوزه واصل شــده؛ اما منتظر 

تصویب دستورالعمل ها در شورای شهر هستیم.
صادقی، رئیس کمیته شفافیت شورای شهر تهران، هم با بیان اینکه در شهرداری به 
مصوبات نگاه می کنند و هرکدام را که بخواهند اجرا می کنند، گفت: در مصوبه شــورای 
شــهر قبل، ۱۱ بند تصویب شــده که تنها بند آخر درباره ارائه لایحه بوده و در شهرداری 

برای اجرای ۱۰ بند دیگر بی توجهی شده است.
براســاس ایــن مصوبات قرار بود که تــا پایان مرداد ماه ۱۴۰۰ اســناد املاک در بانک 
اطلاعاتی منتشــر شود و ســالانه تغییرات املاک ثبت شود، قرار بود درباره واگذاری های 
جدید دستورالعمل تهیه شود و حالا تکلیف دوماهه را بعد از دو سال لایحه آوردند؛ اما 

لازم است که درباره وضعیت فعلی املاک گزارشی به شورای شهر ارائه بدهند.
پرویز سروری، نایب رئیس شورای شهر تهران، نیز با بیان اینکه شهرداری در این مدت 
۱۱۰ ملک بازپس گیری کرده؛ پس معلوم است که فرایندی آغاز شده است، گفت: درباره 
املاک شــهرداری وارد شده و درباره املاکی که به ناحق واگذار شده یا املاکی که واقعا 

براساس عدالت و دستورالعمل ها واگذار شده، باید گزارشی به شورای شهر ارائه شود.
تشکری هاشمی، دیگر عضو شورای شهر تهران، هم بیان کرد: گاهی املاک واگذارشده 
مستمسک فضاهای رســانه ای می شوند و وقتی مواردی را بررســی می کنیم، می بینیم 
که به عنوان خانه ســازمانی در اختیار پرســنل قرار گرفته و در نهایت تخلیه شده است. 
اینکه برخی واگذاری های املاک به عنوان چپاول مطرح می شود، صورت خوشی ندارد و 
معتقدم که صفر تا صد دســتورالعمل های واگذاری املاک باید از طرف اداره کل املاک 

انجام شود و نهایت انصاف رعایت شود.
او از تخلیه خانه ســازمانی یکی از همکاران شــهرداری که زن و شوهر هر دو دارای 
معلولیت هســتند، خبر داد و گفت اثاث منزل این همکار ما در شهرداری با خاور حمل 
زباله به صورت نامناسبی تخلیه شده است و به گونه ای حرف زده می شود انگار فتحی 

صورت گرفته و املاک غارت شده شهر پس گرفته شده است.

گزارش

گزارشی از تعطیلی مرکز مردم نهاد دیگری در حوزه 
کودکان آسیب دیده

محدودیت های ادامه دار
جریان حذف یا کم رمق کردن فعالیت سازمان های مردم نهاد 
همچنان ادامه دارد. بعضی از آنها رسانه ای می شود؛ اما برخی 
دیگر در بی خبری می ماند. با وجود رشــد معضلات اجتماعی، 
سهم حضور ســمن ها برای همان اثر های حداقلی هم هر روز 
با کاهش چشمگیری رو به رو می شــود؛ اما نقش شهرداری در 

کاهش قدرت این مراکز چقدر بوده؟
طبق شــواهد، بســیاری از ساختمان های شــهرداری که در 
دوره هــای قبل در اختیار مراکز مردم نهــاد قرار گرفته بود، حالا 
یکی یکــی به دلایــل مختلف پــس گرفته می شــود که همین 
چالش های بســیاری را برای سمن ها به همراه دارد. در واقع با 
وجودی که این مراکز یک بازوی کمکی برای دولت محســوب 
می شــوند؛ اما به دلایل مختلــف هر روز بی جان تــر از قبل به 
فعالیت شان ادامه می دهند، در این مسیر بسیاری از این گروه ها 
به طــور کامل حذف می شــوند که متحمل آســیب اصلی آن 

کودکان هستند.
مرکز حمایت از کودک و خانواده نوید مهر هم یکی از همین 
مراکز اســت که در روزهای اخیر با حکم شــهرداری، به اجبار 

ساختمانی را که در منطقه ۱۷ داشتند، تخلیه کردند.
توقف فعالیت، برای ۱۲۰ کودک و خانواده های آنها

احد عبــدی، مدیرعامل این مرکز که در ۹ ســال فعالیت در 
مناطق ۱۷ و ۱۸ تعداد درخورتوجهی کودک و خانواده را تحت 
پوشش داشته، می گوید: «در این سال ها حدود ۸۵۰ کودک را به 
همراه خانواده  های شــان تحت پوشش داشتیم؛ اما این بچه ها 
معمولا یا طی این سال ها سنشان بیشتر شد و رفتند یا مهاجرت 
کردند. درحال حاضر ۱۲۰ کودک را به همراه خانواده های شــان 
تحت پوشــش داریم. در ایــن مجموعه با هدف ســاماندهی 
کودکان کار و ارائه خدمات ســوادآموزی، بهداشــت، درمان و 
تغذیه شــروع به کار کردیم. مددکارهای ما کودکان زیر ۱۸ سال 
را از سر چهارراه تا کارگاه های پارچه دوزی، مکانیکی و مغازه ها 
شناسایی کردند و با اعتمادسازی، کم کم فعالیت ها را به سمت 

توانمندی آنها گسترش دادیم».
تخریب این ساختمان، ناامنی بیشتر برای منطقه

این مرکز مانند بسیاری از مراکز دیگر که در حوزه کودکان در 
معرض آسیب فعالیت می کنند، با آموزش مهارت های مختلف 

به دنبال ایجاد حرفه ای در آینده این کودکان بودند.
بــا وجود معضــل اعتیاد والدیــن در بیشــتر خانه های این 
کودکان، خدمات مشــاوره فردی و روان شــناس مستقر در این 
مرکز وجود داشــته که حتی بحث ارجاع مســتقیم به کمپ را 
هم جزء وظایف خود جــای داده بودند. طبق گفته های عبدی 
به دلیل آســیب بالای کودکان این مرکز تیم های ورزشــی برای 
آنها شــکل گرفته بــود تا باعــث دوری کــودکان از رفتارهای 
پرخطر خاص این مناطق شــود. انتقــاد عبدی از اعلام تخریب 
این ســاختمان و تبدیل آن به فضای ســبز است و تأکید دارد با 
توجه به شــرایط این منطقه احتمال ایجاد فضای سبز و پس از 
آن ناامنی بیشــتر برای کودکان را می توان پیش بینی کرد که این 

مکان به پاتوق کارتن خواب ها و معتادان تبدیل شود.

تأییدیه استحکام بنا داریم؛ ولی گفتند ناایمن است
در ســال های اول فعالیت این مرکز به دلیل نداشــتن مکان 
مناســب، جابه جایی های مکرری را پشت ســر گذاشتند و حالا 
پنچ ســال از اقامت شــان در ساختمانی که شــهرداری به آنها 
داده می گذرد. مدیرعامل مرکز حمایت از کودک و خانواده نوید 
مهر اشــاره می  کند: «بعد از چند سال فعالیت، ساختمانی را در 
خیابان مقدم از شــهرداری گرفتیم که پنچ ســال آنجا فعالیت 
داشــتیم. در نهایت از طرف شهرداری به ما گفتند قرار است به 
دلیل فرسودگی، ساختمان تخریب و به فضای سبز تبدیل شود. 
درصورتی که ســازمان بهزیستی ضوابطی جهت مجوز دارد که 
یکی از آنها داشــتن مدرک اســتحکام بناســت. ما این مجوز را 
داشــتیم و هر سال هم بازرســان نظام مهندسی قوه  قضائیه از 
ساختمان بازدید داشــتند و تأییدیه می دادند؛ بنابراین خودمان 
هم می دانیم این دلیل تنها یک بهانه بوده. هم زمان با تعطیلی 
ما، شــهرداری منطقه ۱۷ دستور تخلیه به مراکز صبح رویش و 
مددســرا هم داد که آنها هم مثل ما در حال تعطیلی هســتند. 
طبق آنچه در مراودات مان از کارکنان شــهرداری شنیدیم، گویا 
شــهرداری قصد دارد با تمام مراکــز مردم نهادی که به صورت 
خودگردان فعالیت می کنند، قطع همکاری کند. البته امیدواریم 
این موضوع صحت نداشــته باشــد. تا همین الان از شهرداری 
ممنون هســتیم؛ ولی این وظیفه مدنی شــهرداری بود تا از ما 

حمایت کند».
ما این بچه ها را رها نخواهیم کرد

عبدی درباره شــرایط آینــده این مرکز اضافــه می کند: «ما 
ایــن بچه ها را رها نخواهیــم کرد، تنها به این نتیجه رســیدیم 
کــه دیگر از ســازمان های دولتی یا شــبه دولتی انتظار حمایت 
نداشــته باشــیم. باید خیّر جــذب کنیم و از پتانســیل داخل و 
خارج اســتفاده کنیم. چند روزی اســت که ساختمان را تخلیه 
کردیم و تــا الان چند جا را دیدیم؛ اما هزینه ها بســیار بالا بود. 
منتظر حمایت خیران هســتیم تا جای جدید تهیه کنیم. در این 
مــدت هم ارتباط مــددکاری را با کودکان قطــع نکردیم تا این 
بچه ها آســیب بیشــتر نبینند و تنها کارگاه های آموزشــی آنها 
متوقف شــده که امیدواریــم به زودی دوباره دایر شــود. ما که 
از شــهرداری مستقل شــدیم؛ ولی این ماجرا می توانست برای 
آنها یک بازی برد-برد باشــد. شــهرداری فضایــی در اختیار ما 
می گذاشــت و به مســئولیت اجتماعی خود عمل می کرد، در 
کنارش ما هم دغدغه های مان را برطرف می کردیم و به کودکان 
خدمات می رســید. هر ســه طرف اســتفاده خود را می کردند؛

 اما دیگر این طور پیش نرفت».

معاون فنی و عمرانی شهرداری قم:
تلاش می کنیم امید را در میان مردم افزایش دهیم

ایلنا: تکمیل پنج رینگ مهم شــهری، ســاخت ۲۴ تقاطع غیرهمسطح، برنامه ریزی برای 
ســاخت ۱۰ تقاطع مهم شــهری، تحول روسازی معابر، ارتقای ســرانه فضای سبز شهر 
قم از ۱۳٫۸ مترمربع به ازای هر نفر به بیش از ۲۰ مترمربع، افزایش تعداد ایســتگاه های 
آتش نشانی از ۱۸ به ۲۴ ایســتگاه، افزایش سهم حمل ونقل عمومی سفرهای شهری از 
۵٫۷ به ۱۱ درصد، افزایش ۱۰ درصدی ســهم درآمدهای پایدار در بودجه شهرداری قم، 
افزایش ارائه خدمات غیرحضوری به شــهروندان از صفر به ۴۰ درصد، کاهش میانگین 
زمان رســیدن نیروهای امدادی به محل حادثه و افزایش ۳۲ برابری ســرانه هزینه های 
عمرانی در شهر قم در هشت سال گذشته از جمله موضوعاتی بود که امسال در نمایشگاه 
تحول حکمرانی شــهری به نمایش درآمد و تحسین مقامات از جمله وزیر کشور را دربر 
داشــت. «عباس حلوایی زاده»، معاون فنی و عمرانی شهرداری قم، درباره رشد شتابان 
عمران و توسعه ای در این شهر می گوید: تمام تلاش ما، انجام پروژه ها با بهترین کیفیت 
و بهترین قیمت اســت. اعتقاد ما این اســت که هر پروژه ای که به بهره برداری می رسد، 
امیــد را در مردم افزایــش می دهد. کاهش بار ترافیکی، افزایــش ایمنی مردم، افزایش 
فضای نشاط با افتتاح بوستان ها و مجموعه های دیگر، جزء اولویت های نخست ماست.

او همچنین می گوید: امیدواریم تمام پروژه های ما مطابق برنامه زمان بندی شده پیش 
بروند. بهره برداری از ســه تا چهار پروژه شاخص شهر برای امسال پیش بینی نشده است 
ولی اگر بودجه پیش بینی شــده ما محقق شــود، امید داریم که حتــی آنها را هم کامل 
کنیم. برخی پروژه ها مثل میدان ســپاه و امام موســی صدر در مرحله طراحی هســتند 
که دوره های ســاخت آنها بالغ بر یک ســال اســت. اما پروژه هایی مثل شــیخ صدوق 
را کــه آغاز کرده ایم تا پایان ســال یا نهایتا ابتدای ســال آینده به اتمام خواهیم رســاند. 
یکی از ویژگی های برجســته شهرداری قم این بوده که ســال گذشته نه تنها کل بودجه 
پیش بینی شــده محقق شــد، بلکه حتی در دو نوبت تعدیل و تا ۴۵ درصد هم افزایش 
داشتیم در حالی که در برخی شهرها، مثلا بودجه با ۱۵ هزار میلیارد تومان بسته می شود، 
اما در انتهای ســال این بودجه به هشــت تا ۱۰ هزار میلیارد تومــان تعدیل می یابد. این 

موضوع نشان از حرکت شهرداری قم در مسیر درست رشد و توسعه دارد.
عباس حلوایی زاده در ادامه گفت: ما هرســاله یک بودجه مصوب از ســوی شورای 
شــهر قم داریم که در دستور کار ما قرار می گیرد و چراغ راه ماست. سال گذشته بودجه 
شــهرداری قم چهارهزارو ۳۰۰ میلیارد تومان بود که در اصلاحیه حدود پنج هزارو ۲۰۰ 

میلیارد که نهایتا در بودجه تکمیلی بالغ بر شــش هزار میلیارد تومان شــد. این بودجه 
صرف پروژه های متعددی می شــود. همان سال گذشــته تنها این پروژه نبود که افتتاح 
شــد. پروژه های متعدد دیگری هم در آن سال تکمیل شــد و به بهره برداری رسید، مثل 
میدان نماز، ســایت انتقال پســماند و بوســتان خضر نبی که فقط بــرای تکمیل ابنیه و 
تأسیســات برقی فاز دوم آن حدود ۴۰ میلیارد تومان هزینه شــد یا آتش نشــانی مادر که 
فاز اول آن به صورت کامل به بهره برداری رســید. همچنین در ســال گذشته بالغ بر ۱۵۰ 
هزار تن آســفالت ریزی صورت گرفت. چندین بوستان محله ای و روشنایی و لوله گذاری 
آب های ســطحی در نقاط مختلف شهر هم به انجام رســید. امسال هم بدون هیاهو و 
ســروصدا بودجه هشت هزارو ۱۵۰ میلیارد تومانی کل شــهرداری که حدود شش هزارو 
۱۶۰ میلیارد تومان آن بودجه عمرانی اســت، به تصویب رســیده و قطعا شاهد تکمیل 
و افتتــاح طرح های متعدد دیگری خواهیم بود. ضمنا بایــد ذکر کنم که در این بودجه 
عمرانی، بحث تملک هم وجود دارد که بخشــی از بودجه عمرانی صرف آن می شــود. 
شــاید دراین باره اطلاع رسانی خوبی انجام نشده که اگر این باشد باید در این زمینه بیشتر 

کار کنیم.

شورای شهر تهران حساب و کتاب اسفندماه شهرداری را بررسی کرد

جایزه شهرداری به بساز بفروش ها شفاف نشد
شرق
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